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Semblança de

Ramon Ten ì Carné - Arqueòleg
per Joan Cusco

Fotos: Pere Monistrol

nostre personatge no està mai 
quiet: es el moviment continu. Fins i tot 
estant assegut, com ara estem, es mou i 
canvia de posició constantment. Això 
estableix que ¡’entrevista esdevingui di
nàmica. (En el cas que no sigui aixi, la 
culpa será meva i no pas d’ell...)

Ramon Ten té 36 anys. Va veure la 
Hum el carrer del Sol... Una vida jove, 
certamen!, però molt plena.

Té un esperi! inquiet, adelerat; li plau 
cercar, trobar, descobrir, comentar-ho... 
El conec de fa molts anys; he segui!, en 
certa manera, els seus passos i les seves 
inquietuds. I ara em plau, verament, de 
tenir a les mans la seva targeta, que 
transcric com a presentació:

Ramon Ten i Carnè
Cap de Secció d ’Inspecció Tècnica i Programació 

Servei d ’Arqueologia 
Direcció General del Patrimoni Artistic 

Departament de Cultura 
de la Generalität de Catalunya

Abans d’arribar aci ha passa! una 
llarga assignatura. I no pas a peu pia 
solament. Anem a pams. Féu l’ensenya- 
ment primari i batxillerat al Col.legi del 
Cor de Maria; llicenciat amb grau en 
Prehistòria i Història Antiga per la Uni
versität de Barcelona. Col.laborador 
del Museu d’Història de Sabadell en di
verses étapes compreses entre els anys 
1976 i 1980. Co-Director del mateix 
Museu (1980-81). Fa excavacions ar- 
queològiques en jaciments del Vallès, 
per Catalunya i en altres llocs de I’Estat 
i a França. Ha realitzat treballs sobre 
art rupestre a Valltorta i Ulldecona. 
Presenta una Memòria de Ilicenciatura 
sobre el “ Poblament eneolític del Va
llès” . Fa conferències i cursets de 
prehistòria i arqueologia sobre la nostra 
comarca. Aixi com comunicacions en 
congressos i simposis nacionals i inter
nacional. És arqueòleg territorial de la 
Generalität a Lleida (1981-83). I des del 
1983 pot presentar-se amb la titularitat 
que figura en la targeta de presentació 
que hem transcrit abans.

La seva activitat 1’amplia figurant 
com a membre del Patronat del Museu 
Diocesà i Comarcal de Solsona; i del 
Patronat dels Museus Municipals de 
Sabadell; i de la Comissió de Radiocar
bon!, de la Universität de Barcelona...

Ell ens pot comentar de la seva afec- 
ció a ¡’espeleología. Ell ha escodrinyat

la terra, coneix coves i avenes i n’ha 
busca! els seus misteris, tant o més com 
una aventura esportiva com a estudi 
científic.

-Explica’ns aquella teva etapa en el 
camp de ¡’espeleología. Qui va inspirar
te aquella afecció?

-Vaig comengar respeleologia Hígada 
a les sortides a la muntanya, tot cami- 
nant amb companys de Hescola. Des- 
prés vaig passar a l ’Espeleo Club on 
vaig fer una mica de tot, essent-ne pre
sident en dues ocasions.

-Quina valorado faries d’aquelles ex- 
periéncies?

-Positives; el món subterrani és mera- 
vellós. En certa manera encara col.la
boro amb respeleologia i aquest darrer 
agost vaig ser cap de rámbit d'arqueo- 
logia, paleontologia i antropologia del 
”9 Congrés Internacional d'Espeleolo- 
gia” celebrai a Barcelona.

-Fou ¡’espeleología l’esperó que et 
féu dedicar a 1’arqueologia?

-Jo diria que no. Les primeres coves i
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avenes están vinculáis al meu pas per la 
muntanya, paral.lelament m 'interessa
va la Historia, però en realitat jo  volia 
estudiar Medicina.

-T’has sentit frusta! per això?
-En absolut.
-Podem, dones, dir que tu has estât 

un espeleóleg abans que un arqueòleg.?
-En realitat quan el 1969 vaig entrar a 

l'Espeleo Club, en el moment de la fu- 
sió de les tres entitats excursionistes, hi 
vaig entrar per la meva afecció a 1'ar
queologia prehistórica. Feia primer a la 
Facultat.

-I com va néixer en tu aquest afany 
d’entrar a la prehistoria?

-El culpable directe és el Jaciment 
prehistóric de la bóbila Madurell, pro
per a Sabadell, en el terme de Sant 
Quirze del Vallès i amb els materials al 
Museu de Sabadell.

-Des del teu cárrec, com veus l’ar- 
queologia catalana? La denominació 
“Escola d’arqueologia de Barcelona” i 
“escola catalana” , com l’explicaries?

-La veig en un moment de crisi de 
creixement i d'adaptado. És el fruit 
del mestratge i treball d'En Bosch Gim- 
pera i el máxim esplendor de la investi
gado arqueológica catalana i quelcom 
més.

-Tu, que tens una experiéncia nacio
nal i internacional en aquesta ciéncia, 
com judiques el nostre paper comparât 
amb altres?

-Havia estât molt bo; però anà de- 
caient i ara sembla que tornem a posar
nos a to; però hi han aspectes en qué 
anem una mica endarrerits.

-Hi ha, Ramon, molts camps de tre
ball actualment en aquest sentit a casa 
nostra?

-Mira, aquest any hi han hagut unes 
vuitanta excavacions i un centenar d'ur- 
gències. Les excavacions, però, s'hau- 
rien de racionalitzar, ■ fent-ne menys 
amb programes concrets i amb més re
cursos.

-Abunden els grups de treball? Apor
ten Ilur col.laborado?

-Els arqueòlegs han anat bastant ca
da un per ell. Ara bé, actualment, però, 
és imprescindible treballar en equips in- 
terdisciplinaris, i per sort s'hi tendeix.

-A part dels estudis previs que es rea- 
litzen -entre els quais cal esmentar la fo
tografía aéria- d’un jaciment, quina in- 
cidénda juga l’atzar?

-Fins fa  poc quasi total, actualment
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amb un coneixement sistemàtic del te- 
rreny, bones prospeccions i inventaris 
complets, es pot endevinar on hi ha un 
jaciment.

Establim una breu pausa, la qual 
s’aprofita per rectificar, una vegades 
mes, les posicions, algunes senyalades 
pel propi Emili que va captant els an
gles fisonomics d’en Ten.

-Has practical I’arqueologia subma
rina?

-Fins aquest moment, no.
-No t ’ha temptat? -insistim.
-Si, a principis d ’any vaig estar a 

punt de fer un curs d'immersió. 
M ’agradaria, evidentment, per poder 
participar en excavacions pré
historiques subaquàtiques a llacs suís- 
sos.

-Els treballs arqueologics mçs antics 
de casa nostra, de quan daten?

-L*arqueologia a casa nostra es vin
cula a l ’escursionisme cientific i s ’es- 
tructura amb Bosch i Gimpera i VInsti
tut d ’Estudis Catalans.

-I els més recents?
-Ara mateix, en aquest moment hi 

han diverses excavacions en curs, ja si- 
guin programades o d'urgència.

-Corn valorarles l’aportació del Va
llès a l’arqueologia?

-El Vallès és rie en jaciments de tots 
moments i bastant treballat i conegut. 
Es pot considerar capdavanter.

-I concretament a l’àrea sabadellen- 
ca?

-Es una zona rica i coneguda de 
temps, gràcies a En Vicenç Renom i al- 
tres.

-Tu, tan vinculat al Museu d’Histôria 
de Sabadell, digues-nos corn el veus en 
la realitat i corn t ’agradaria imaginar- 
te’l.

-És un moment de consolidado d ’es
tructures internes, començant a 
convertirse en un museu al dia. Es té la

base per ser un bon Museu de Sabadell.
-El teu càrrec et deu obligar tal volta 

a estar més entre parets que no pas a 
camp descobert. On et sents millor?...

-Sens dubte, al descobert; però no 
deixa de ser interessant l ’administració; 
però no pas per tota la vida. Prefereixo 
la investigació.

-En la gran familia que conformen 
els arqueòlegs, hi ha més “ unió” que 
“divorci” ?

-Podriem dir que a vegades hi han fa 
milies i problèmes entre elles, però quan 
convé s ’actua a la una.

-S’ha denunciai que en aquest camp 
de l’arqueologia -en quin no?- hi ha els 
especuladors i aquells que no els mou 
cap interés cientific i si el de l’especula- 
ció. Gent que ho practica com a lucre o 
com a divertiment i fins i tot servint-se 
d’aparells detectors de metalls. Repre
senten l’altra cara de l’arqueologia 
autèntica. Comporta gravetat aquesta 
práctica en el camp cientific de l’ar- 
queologia?

-Per descomptat; aquesta práctica fa  
que ens quedem sense la dada histórica 
en emportar-se les monedes i objectes. 
A més de destruir les estratigrafies i les 
estructures. S ’acaba de crear una Briga
da del Patrimoni a la Direcció General 
de Seguretat Ciutadana.

Com que intuïm que serva una mena 
de inquietud aventurera, gosem 
preguntar-li:

-T’agradaria participar especialment 
en algún treball d’arqueologia?

Somriu i ens confessa:
-M’agradaria, si, participar en jaci

ments neolitics del pròxim i mitjà 
orient.

-Convé recordar que fou l’any 1929 
que Barcelona acolli el IV Congrès In
ternacional d’Arqueologia; no s’ha 
pensât repetir una altra convocatoria?

-Si. Alguna vegada s ’ha plantejat fer-

ho a Madrid i a Barcelona conjunta- 
ment, però, pel moment són conjectu
res només.

* * *

Horn cren que en el fons, a part de 
l’interés de l’estudiós, s’hi agermana un 
ceri sentit aventurer. O no és aixi, Ra
mon?

-Hi ha una certa dosi d ’aventura, si.
-Has passai algún rise?
-Bé, algún, però sense massa impor- 

tància, i sobretot quan practicava l ’es- 
peleologia.

-Segurament que t ’haurà succeit al
gún fet anecdòtic. En recordes algún?

Es remou, posa els ulls en blanc, es- 
carva la memòria...

-Hi ha un fe t que pot prendre’s corn 
anècdota. Érem a Lleida fent una exca
vado, amb el doctor Maluquer, i quan 
es va acabar el treball s ’havia acordat 
celebrar-ho amb un dinar i amb xam- 
pany, però resulta que aleshores va suc- 
ceir l ’a temptat d ’En Carrero Blanco i 
vam suspendre la celebrado amb xam- 
pany; vam creare que hom podia pen
sar que celebràvem aquell esdeveniment 
que commocionà el pais...

-I corn us reben en les propietats ru- 
rals?

Ara riu, just perqué li vénen a la me
mòria alguas records.

-Pue dir-te que en una ocasió estàvem 
treballant en un terreny i just a la llinda 
de l ’altre terreny vei hi havia un pagès 
que ens vigilava amb l’escopeta a la 
mà... En una altra ocasió, tot présen
tant el document que ens autoritzava 
realitzar els nostres treballs, el propieta- 
ri ens el va estripar a trossets... Ara bé, 
d ’un temps ençà la gent ja ha anat can- 
viant i tenim més facilitats...

Podriem seguir, però cal posar el 
punt final. No podem pas excavar-ho 
tot... Jt3’
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Qüestionari “ PROUST’l
-El principal tret del meu carácter? 
-Genu'mamení Balança.
-La qualitat que prefereixo en un 
home?
-Sinceritat.
-La qualitat que prefereixo en una 
dona?
-Equilibri.
-Allò que més estimo en els amies? 
-Lleialtat.
-El meu principal defecte?
-Passivität.
-La meva ocupació preferida? 
-Caminar.
-El meu somni de benestar?
-La pau.
-Quina fóra la meva pitjor desgrácia? 
-La mort de la natura.
-Qué voldria ser?
-Artista.
-On desitjaria viure?
-Un lloc tranquil.
-Quin color prefereixo?
-El verd.
-Quina flor prefereixo?

-La rosa.
-Quin ocell prefereixo?
-El pardal.
-Els meus autors preferits en prosa? 
-Camus, Pia, Homer.
-Els poetes preferits?
-M. Hernández, Salvador Espriu, 
Joan Oliver.
-Els herois de ficció?
-Aquil.les.
-Les meves heroines de ficció? 
-Penèlope.
-Els meus compositors preferits? 
-Haynd, Stravinsky, Bob Dylan... 
-Els pintors predilectes?
-Miquel Ángel, El Greco, Velàzques, 
Picasso...
-Els meus herois de la vida real ? 
-Ghandi.
-Les meves heroines històriques? 
-Mme. Curie.
-Els noms que prefereixo?
-No tine preferències.
-Qué detesto més que res?
-La tramó.
-Quins caràcters històrics menyspreo 
més?
-Els cicles bèl. lies.
-Quin fet militar admiro més?
-Cap.
-Quins dons naturals voldria tenir? 
-Més seguretat i més fermesa, potser. 
-Com m’agradaria morir?
-Tranquil.

Perfil
És un sac de nervis mal lligat, 
perqué seinpre se n ’hi escapen... 
Té aspecte de m onjo“ Grecoriá” ... 
Barbanegre i folgada.
En canvi, una closca esclarissada. 
Ullnegre, fulgurants com centelles. 
A la taula, davant d’un plat, 
amb la forquilla i el ganivet, 
furga i excava...

-Estât present del meu esperii? 
-Assossegat.
-Fets que m’inspiren més indulgéncia? 
-Els que es cometen per desconeixe- 
ment.
-El meu lema?
-Comprensió.

-Com sóc?
-Indisciplinat, però amb métode tran
quil, curiós, amable, servicial.
-(Al servei de 1’Arqueología...) ^
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